
Københavns Ejendomme og Indkøb 
Økonomiforvaltningen 

Svar på spørgsmål vedr. solceller på skolers tagareal 

Gorm Gundersen har den 4. maj 2021 stillet nedenstående spørgsmål 
vedrørende solceller på skolers tagareal. Borgerrepræsentationens Se-
kretariatet har videresendt spørgsmålet til Københavns Ejendomme og 
Indkøb (KEID) i Økonomiforvaltningen til besvarelse: 

”Hvad er der gjort i forvaltningen for at udnytte renovering af Ting-
bjerg Skole til at opsætte solceller på tagarealet? 

Hvilke muligheder ser forvaltningerne for at flere offentlige bygninger 
kan benyttes til solceller?  

Hvilke juridiske forhindringer findes? 

Og i hvilket omfang mangler forvaltningerne klare politiske beslutnin-
ger, førend der kan installeres solceller på flere kommunalt ejede byg-
ninger?” 

Svar fra Københavns Ejendomme og Indkøb: 

Hvad er der gjort i forvaltningen for at udnytte renovering af Tingbjerg 
Skole til at opsætte solceller på tagarealet? 
Opsætning af solceller er ikke prioriteret i forbindelse med renovering 
af Tingbjerg skole eller nogle af de andre igangværende skolerenoverin-
ger. Det skyldes, at det ikke er rentabelt for kommunen med solceller på 
eksisterende bygninger pga. krav om selskabsdannelse. Se uddybning 
nedenfor.  

Hvilke muligheder ser forvaltningerne for at flere offentlige bygninger 
kan benyttes til solceller?  
I forbindelse med nybyggeri etableres solceller på bygningerne, hvor 
solcellerne udgør en del af energiforsyningen og sikrer, at bygningerne 
lever op til de gældende energirammer.  

Hvilke juridiske forhindringer findes?  
Solcelleanlæg på kommunale bygninger skal efter de gældende regler, 
drives som forsyningsvirksomheder og strømmen sælges til de bygnin-
ger, de sidder på. Det betyder, at der skal betales moms og elafgifter til 
staten og yderligere tilkommer andre udgifter og administration, der er 
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forbundet med at drifte en virksomhed. Det er ikke rentabelt for Køben-
havns Kommune at drifte solcelleanlæg efter disse regler.  
 
Det er muligt at få dispensation fra selskabsdannelse ved at opsætte sol-
celleanlæg efter ”Bekendtgørelse om undtagelse af visse kommunale 
solcelleanlæg fra kravet om selskabsmæssig udskillelse”. Københavns 
Kommune er ved denne bekendtgørelse dog underlagt nogle regler, 
der gør det svært at sætte solceller op på eksisterende bygninger.  
 
Kommunen sætter derfor pt. kun solceller op på nye bygninger, men de 
kan også sættes op i forbindelse med renoveringer, hvor omfanget kræ-
ver en ny energirammeberegning. Fordi solcellerne skal være en del af 
energirammeberegningen (både for nybyggeri og renoveringer) be-
grænser det mulighederne for at sætte det antal kvm solceller, som der 
reelt er plads til, på taget. Man må nemlig kun lige akkurat opfylde det 
angivne energibehov for byggeriet. Konsekvensen er, at det ikke er ren-
tabelt at placere et mere effektivt anlæg på en skole med plads til at 
dække et eventuelt øget energiforbrug som følge af øget brug af byg-
ningen ud over skoleaktiviteterne. 
 
Økonomiforvaltningen har tidligere haft en dialog med staten om mu-
ligheden for at ændre de nuværende regler for etablering af solceller på 
eksisterende kommunale bygninger. Staten har ikke været indstillet på 
at ændre afgiftsstrukturen.   
 
Vedlagt er et tidligere svar til Flemming Steen Munch fra Venstre der 
den 30. marts 2020 stillede spørgsmål vedrørende brug af solceller på 
kommunale bygninger. Se bilag 1.  
 
Og i hvilket omfang mangler forvaltningerne klare politiske beslutnin-
ger, førend der kan installeres solceller på flere kommunalt ejede byg-
ninger? 
I KBH2025 Klimaplanen er der en målsætning om etablering af 60.000 
m2 solceller på kommunale tage inden 2025. Under de nuværende af-
giftsstrukturer vurderes det dog ikke realistisk, at dette mål opnås.  
 



 
   

 
Svar på spørgsmål vedr. brug af solceller på kommu-
nale bygninger 

 
Flemming Steen Munch fra Venstre har den 30. marts 2020 stillet ne-
denstående spørgsmål vedrørende brug af solceller på kommunale byg-
ninger. Borgerrepræsentationens Sekretariat har videresendt spørgsmå-
let til Københavns Ejendomme og Indkøb (KEID) i Økonomiforvaltnin-
gen til besvarelse. 

” På vegne af Flemming Steen Munch fra Venstre fremsender jeg ne-
denstående politikerspørgsmål: 
  
Brug af solceller på kommunale bygninger 

1. Hvilke barrierer er der for at opsætte solceller på taget af Køben-
havn Kommunes bygninger? 

2. På hvor mange af kommunale bygninger, der i dag ikke har sol-
celler på taget, ville der kunne opsættes solceller på taget af?” 

 

KEID’s svar: 
 

1) Hvilke barrierer er der for at opsætte solceller på taget af Kø-
benhavn Kommunes bygninger? 
Under de gældende regler for solcelleanlæg på kommunale byg-
ninger gælder, at el produceret af solcelleanlæg, der bliver opsat 
på bestående bygninger ikke kan bruges af kommunen/instituti-
onen, men skal sælges til et kommunalt forsyningsselskab.  
 
Opsætning af solcelleanlæg på eksisterende bygninger er derfor 
økonomisk set en underskudsforretning for Københavns Kom-
mune.  
 
For solcelleanlæg, der er opsat i forbindelse med nybyggeri, er 
det tilladt for kommunen at forbruge energien, mens den produ-
ceres (øjebliksafregning), dog kun i den ejendom, hvor solcelle-
anlægget er placeret. 

 
El produceret på tidspunkter, hvor brugerne i ejendommen ikke 
kan bruge den, skal sælges til et forsyningsselskab til fastlagte 
priser. Det kommunale forsyningsselskab, skal sælge el på el-
spotmarkedet, hvilket betyder, at kommunen må sælge oversky-
dende el for p.t. 0,31 kr. pr. kWh, samtidig med at ejendommens 
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el-behov, som er udækket af anlægget skal købes for pt. 1,6 kr. pr. 
kWh.  
 
Da salg af el på spotmarkedet endvidere indebærer krav om op-
fyldelse af en række administrative procedurer, revisionsbehand-
ling, selvangivelse mv. har Københavns Kommune tilsluttet alle 
nyopførte solcelleanlæg på nybyggeri til den afregningsordning, 
der indebærer, at overskydende el sendes gratis ud i nettet. 
 
Opsætning af solcelleanlæg i forbindelse med nybyggeri tjener 
til at reducere CO2-aftrykket ved de kommunale aktiviteter, der 
foregår i de konkrete ejendomme. Hertil kommer, at de konkrete 
kommunale institutioner får en ikke ubetydelig mængde gratis el 
når anlægget producerer el i ”åbningstiden”. Dette kan mærkes 
på institutionens driftsregnskab. 
 
Overborgmesteren fremsendte den 29. oktober 2018 på vegne 
af Borgerrepræsentationen en henvendelse til daværende 
Energi-, Forsynings- og Klimaminister om at fjerne de blokerin-
ger, som hæmmer kommunernes mulighed for at opsætte og 
drive solcelleanlæg (Bilag 1). 

 
Overborgmesteren modtog den 10. december 2018 Energi- 
Forsynings- og Klimaministerens svar, hvoraf blandt andet føl-
gende fremgår (Bilag 2): 

 
”Som energi-, forsyning- og klimaminister er jeg nødt til også at 
have fokus på omkostningerne. Den grønne omstilling skal gå 
hånd i hånd med ansvarlig økonomisk politik. Kravet om kommu-
nal selskabsudskillelse har været gældende længe, og der har i 
energiforligskredsen været enighed om at begrænse kommu-
nernes mulighed for at kunne få dispensation for kravet om sel-
skabsudskillelse af solcelleanlæg, da kommunerne kan få en stor 
afgiftsfordel gennem solcellerne.  
Det er skønnet, at en fjernelse af kravet om selskabsmæssig ud-
skillelse kan medføre et mindreprovenu i tabt elagift for staten 
på omtrent 1,6 mia. kr. i perioden 2018 til 2035.”  
 

2) På hvor mange af kommunale bygninger, der i dag ikke har sol-
celler på taget, ville der kunne opsættes solceller på taget af?” 
KEID har tidligere estimeret, at der er yderligere ca. 250 kommu-
nale bygninger, som er placeret i forhold til solen sådan, at det vil 
være relevant at opsætte solcelleanlæg på dem. 
 
KEID har dog ikke gennemført en analyse af, hvorvidt tagene på 
de 250 bygninger er i en sådan tilstand, at de vil kunne bære et 
solcelleanlæg. 
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Der vedlægges: 

• Bilag 1: Brev fra OB til Energi- Forsynings- og Klimaministeren 
om solceller på kommunens tage. 

• Bilag 2: Svar fra Lars Chr. Lilleholt vedr. solceller på Københavns 
Kommunes tage.  
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Til Energi- Forsynings- og Klimaministeren 

 

 

 

Kære Lars Christian Lilleholt 

 

Københavns Kommune har vedtaget en ambitiøs Klimaplan, hvor vi 

har sat os som mål at være CO2-neutral i 2025. 

 

Blandt de indsatser, som vi i Klimaplanen har sat os for at gennemfø-

re, er etablering af solcelleanlæg på kommunale ejendomme svarende 

til 60.000 m2, fordelt ligeligt mellem eksisterende ejendomme og på 

nybyggeri. 

 

Kommunens ejendomme udgør ca. 5 % af bygningsmassen i Køben-

havn. Hensigten med indsatsen har været, at vi ved at opsætte solceller 

kunne gå foran og vise det gode eksempel i forhold til den store byg-

ningsmasse af private boligejendomme i byen. 

 

I årene frem til og med 2013 investerede Københavns Kommune i 

solcelleanlæg på 34 ejendomme. De fleste af disse anlæg hører i dag 

under tidligere lovgivning, hvor kommunen kan bruge den producere-

de el på ejendommen. På den måde har solcelleanlæg været en fornuf-

tig investering samtidig med, at den bidrager til at nedbringe CO2-

aftrykket af den kommunale aktivitet på adressen. 

 

Efter indførelse af den nye solcellelovgivning i 2013 (med senere 

skærpelser) er det ikke længere tilladt for kommuner at anvende el fra 

solcelleanlæg, som etableres på eksisterende bygninger. Derfor er 

det ikke længere økonomisk rentabelt at investere i nye anlæg. Kø-

benhavns Kommune er derfor ophørt med at investere i nye solcelle-

anlæg på eksisterende bygninger. 

 

Jeg skal derfor på vegne af Borgerrepræsentationen i Københavns 

Kommune opfordre til, at Ministeren for Energi- Forsyning og Klima 

fjerner de blokeringer, som hæmmer kommunernes mulighed for at 

opsætte og drive solcelleanlæg på eksisterende bygninger. 

 

Særlig skal jeg opfordre til, at det gøres muligt for kommunen at an-

vende den producerede el i den ejendom, på hvis tag/facade strømmen 

produceres, da dette kan medvirke til at finansiere Klimaplanens mål-

sætning om at opnå CO2-neutralitet i 2025. 

 

Endvidere skal jeg på vegne af Borgerrepræsentationen opfordre til, at 

Ministeren reviderer og forenkler det administrative regelkompleks, 

som ligger til grund for Energistyrelsens administration af lovgivnin-

gen vedr. kommuners opsætning af solceller på nybyggeri. Det gæl-

der, ikke mindst kravet om, at Borgerrepræsentationen udsteder en 

29. oktober 2018 

 



 Side 2 af 2 

personlig bemyndigelse til de kommunale embedsmænd, som behand-

ler de krævede indeståelser, ansøgninger mv. 

 

Jeg ser frem til en dialog omkring problematikken, således at vi i Kø-

benhavns Kommune fortsat kan bidrage til et bedre klima for alle.  

 

 

Med venlig hilsen 

 

 
 

Frank Jensen 



 
 

                Bilag 1 
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Nøgletal for Københavns Kommune 

 

 

Københavns Kommune har vedtaget en ambitiøs Klimaplan, hvor vi 

har sat os som mål at være CO2-neutral i 2025. 

 

Blandt de indsatser, som vi i Klimaplanen har sat os for at gennemfø-

re, er etablering af solcelleanlæg på kommunale ejendomme svarende 

til 60.000 m2, fordelt ligeligt mellem eksisterende ejendomme og på 

nybyggeri. 

 

Københavns Kommunes ejendomsportefølje består af godt 3.500 byg-

ninger. Heraf var der i 2017 etableret i alt ca. 10.000 m2 solcelleanlæg 

på 51 bygninger. Københavns Kommune er således meget langt fra 

målet om opsætning af 60.000 m2 solceller. 

 

Det skønnes, at der i porteføljen er yderligere 250 eksisterende byg-

ninger med potentiale for etablering af solceller. 

 

Den sammenlagte elproduktion fra de eksisterende 51 anlæg udgjorde 

i 2017 585.000 kWh, svarende til 106 t. fortrængt CO2. 

 

Det skønnes, at opsætning af solcelleanlæg på de resterende 250 ejen-

domme ville give en yderligere elproduktion på 2.925.000 kWh sva-

rende til 530 t. CO2. 
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Ministeren 

 

 

Dato 

10. december 2018 

 

J nr. 2017-3979 

 

 

Energi-, Forsynings- og  

Klimaministeriet 

Stormgade 2-6 

1470 København K 

 

T:  +45 3392 2800 

E:  efkm@efkm.dk 

 

www.efkm.dk   

 

Overborgmester Frank Jensen 

Rådhuset 

1599 København V 

 

Henvendelse vedr. solceller på Københavns Kommunes tage 

 

Kære Frank 

 

Tak for dit brev af d. 29. oktober vedr. solceller på Københavns Kommunes 

tage. 

 

Jeg vil gerne kvittere for jeres ambitiøse klimaplan, hvor I har sat jer et mål om 

at være CO2-neutral i 2025. Det er en flot målsætning for Danmarks hovedstad. 

Vi har alle sammen et ansvar for at bidrage til den grønne omstilling, og her 

spiller kommunerne – og ikke mindst København – en central rolle. 

 

Solceller på eksisterende bygninger 

Du skriver i dit brev, at du ønsker, at blokeringerne for, at kommunerne kan 

opsætte og drive solcelleanlæg på eksisterende bygninger fjernes, og at det 

gøres muligt for kommunerne at anvende den producerede el i den ejendom, på 

hvis tag/facade strømmen produceres. 

 

Som energi-, forsyning- og klimaminister er jeg nødt til også at have fokus på 

omkostningerne. Den grønne omstilling skal gå hånd i hånd med ansvarlig øko-

nomisk politik. Kravet om kommunal selskabsudskillelse har været gældende 

længe, og der har i energiforligskredsen været enighed om at begrænse kom-

munernes mulighed for at kunne få dispensation for kravet om selskabsudskil-

lelse af solcelleanlæg, da kommunerne kan få en stor afgiftsfordel gennem sol-

cellerne.  

 

Det er skønnet, at en fjernelse af kravet om selskabsmæssig udskillelse kan 

medføre et mindreprovenu i tabt elagift for staten på omtrent 1,6 mia. kr. i perio-

den 2018 til 2035.  

 

Denne regning skal betales, og det vil i sidste ende være den almindelige skat-

teborger, der kommer til at betale regningen. Det synes jeg ikke er rimeligt. Der-

for mener jeg, at kommuner skal betale for den strøm, de bruger. Jeg mener 
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derfor heller ikke, at det umiddelbart er aktuelt at ændre reglerne for kommuner-

ne for opsætning af solceller på eksisterende bygninger.  

 

Solceller på nybyggeri 

I forhold til det regelkompleks, som ligger til grund for Energistyrelsens admini-

stration af kommuners opsætning af solceller på nybyggeri kan jeg oplyse, at 

Energistyrelsen er nødt til at sikre sig, at de personer, der ansøger og under-

skriver ansøgninger på vegne af kommunen, er bemyndiget til dette. Dette er 

baggrunden for, at Energistyrelsen skal have fremsendt dokumentation for be-

myndigelsen.  

 

Jeg er dog optaget af, at vi løbende letter de administrative byrder og effektivi-

serer sagsbehandlingen, og jeg har derfor oversendt jeres forslag til Energisty-

relsen. Jeg vil i øvrigt opfordre til, at I går i dialog med Energistyrelsen, såfremt I 

har yderligere ønsker til forbedring af det administrative regelkompleks, så vi i 

fællesskab kan sikre en effektiv og hensigtsmæssig administration.  

 

Med venlig hilsen 

 

Lars Chr. Lilleholt 
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